
ACTA REUNIÓ CONSELL DE COOPERACIÓ

DATA: 22 de setembre de 2014 a les 19.00h

LLOC: Sala de reunions 2n. pis

HI ASSISTEIXEN:
Sr. Jep Bargalló                       Regidor de Cooperació               
Sr. Antoni Adrover                    Amnistia Internacional 
Sra. Araceli Arriaga                  Creu Roja Sant Sadurní
Sr. Carles Catasús                   Parròquia Sant Sadurní - Makary Blangoua
Sr. Joan Martínez                     Amizade-Moçambic            
Sra. Jordi Junyent                    Equalmón
Sr. Joan Domenech                 Mans Unides
Sra. Sílvia del Fresno              Tècnica de cooperació

S'EXCUSEN:
Sra. Anna Ma. Duran                Mans Unides  
Sra. Jeanette Porter                 Mercat de la Pau
Sr. Francesc Sáez                   Grup municipal PSC
Sr. Josep Subirana                  Grup municipal CIU

ORDRE DEL DIA:
1. Aprovació de l’acta anterior
2. S'aprova l'acta de la reunió anterior sense cap esmena.
3.

4. Presentació de la nova entitat Amizade 
El Sr. Martínez, es presenta com a cofundador de l'ONG, que va sorgir arrel 
d'un viatge solidari amb Setem. Moçambic és un dels països més pobres del 
món i rep molta ajuda internacional malgrat molta es queda a Maputo, la capital. 
En aquell moment van conèixer la segona ciutat del país, Beira, en un orfenat de 
nens del carrer. Arrel de la guerra, van quedar molts orfes al carrer nens, nenes 
no ja que les adoptava algun parent per ajudar-les. L'orfenat és del bisbat i van 
conèixer la realitat després de viure-hi un mes. Al tornar van decidir fer alguna 
cosa més i van viatjar de nou l'any següent per entendre-ho millor i sobretot 
perquè els nens estaven acostumats a un abandonament constant, això els va 
reafirmar en aportar el seu granet de sorra i 2 anys més tard van col·laborar-hi 
desinteressadament. Ho van fer través d'una ONG italiana que més tard es va 
veure afectada per una sèrie d'escàndols, la qual cosa els va empènyer a 
constituir l'associació  ajudant a l'orfenat econòmicament, per alimentació, 



escolaritat, vestir... però d'una manera molt assistencialista. Van voler fer una 
mica més i van ajudar joves que volien constituir-se en cooperativa de paletes, 
manobres, lampistes...i els van ajudar per dur endavant el projecte ja que a més 
reconstruïren solidàriament les cases afectades per les inundacions. En el seu 
moment en van rehabilitar 27 cases però la cooperativa es va acabar dissolent. 
Contactant amb altres ONG's del país, van saber que els joves d'orfenats quan 
feien 18 anys quedaven desemparats i aleshores es van centrar en els bons 
estudiants i van fer el projecte de beques universitàries, amb l'objectiu que els 
joves es formessin i quedessin bons professionals al país. Des de llavors s'han 
llicenciat alguns mestres, un metge, vàries infermeres, etc. Ara focalitzen en el 
projecte d'una residència d'estudiants, arrel d'aquesta necessitat dels estudiants, 
es va exposar a l'alcalde del municipi que va oferir el terreny si feien la 
residència. El govern els va donar el terreny ja que arrel de la guerra els camps 
continuen minats i són guvernamentals, com que hi ha molta corrupció els van 
donar el terreny en una zona inundable però un cop arreglat ho van aconseguir. 
Actualment l'ONG disposa  d'una casa d'1 planta per a 8 estudiants.
La Sra. Arriaga pregunta si reben subvencions d'algun ajuntament.
El Sr. Martínez explica que en reben d'Alella, Sant Boi de Llobregat i Esplugues 
de Llobregat, però que majoritàriament els ingressos vénen dels socis i alguna 
empresa. També van demanar crèdit al Triodos bank, però un cop concedit i en 
assemblea alguns socis van donar els diners amb menys interès. Han 
aconseguit 40.000€ a tornar en 5 anys. 
El seu web és www.amizadejam.org  
La Sra. Arriaga demana que pugui presentar projecte malgrat entri avui 
formalment al consell i que es voti ja que van presentar la sol·licitud del consell 
al novembre 2013 i han vingut a 2 quinzenes solidàries, no assitint al consell per 
causes alienes.
El Sr. Bargalló diu que cal mirar les bases per veure si compleix la normativa.

1. Ajut d'emergència virus Èbola a l'Àfrica Occidental i refugiats al 
Camerun.

El Sr. Bargalló explica que ha entrat una sol·licitud d'ajut d'emergència de l'ONG 
Makary Blangoua apart de la del Fons català de Cooperació per l'Ébola.
El Sr. Catasús explica que arrel del Boko Haram moltes persones han entrat 
refugiades al Camerun, s'hi dóna una situació d'emergència, parla de prop de 
33.000 desplaçats i refugiats, amb una  situació molt difícil, els mateixos militars 
camerunesos temen els de Boko Haram ja que estan més ben armats. S'hi viu 
una situació caòtica i d'amuntegament. Ha passat a vàries poblacions del país 
entre elles les que hi treballa Makary Blangoua. Hi ha manca d'aliments, aigua 

http://www.amizadejam.org/


potable, etc. Es demana construir un pou, lavabos, comprar cereals, 
medicaments, transport, etc. Es fa a través de Codas Caritas que pertany a la 
diòcesi de Yagoua. No tenen ajut governamental de moment i qui actua allà en el 
moment és Caritas Codas. Hi ha molta gent desplaçada a la població de Fotokol.
El Sr. Bargalló explica que l'ajut d'emergència que es demana puja a uns 
13.250€. 
La Sra. Arriaga diu que li sembla molt bé ja que hi ha gent responsable allà i la 
situació es complica cada cop més a Nigèria.
El Sr. Adrover explica que també han fet una campanya contra la Shell i altres 
multinacionals a Nigèria, diu que està d'acord en donar l'ajut.
El Sr. Martínez pregunta si l'ajut que demanen es tot el que volen.
El Sr. Catasús diu que és el primer cop que presenten un projecte 
d'emergència.
El Sr. Bargalló explica que d'altra banda el Fons Català de Cooperació demana 
suport per a la població afectada pel brot de febre hemorràgica per virus Ebola i 
concretament per a l'hospital  St. John of Got catholic hospital de Mabesseneh-
Lunsar (Sierra Leone) que està agermanat amb l'hospital Sant Joan de Déu, per 
a equipament en material de seguretat i prevenció del contagi per als 
professionals, així com productes i medicaments per al tractament de la 
simptomatologia més aguda. També els cal suport per a la formació del propi 
personal mèdic i per a accions de sensibilització a la població. En la primera 
etapa d'emergència s'està fent front al pànic de professionals i persones de les 
comunitats, fent front a situació d'atenció mèdica urgent i especial de les 
persones sospitoses i es fan accions de sensibilització de professionals.
Comenta que sempre hi ha el debat de que totes les accions són bones però cal 
decidir on donar-ho. És partidari de donar ajuts a tots dos projectes 
d'emergència però deixant un coixí per ajuts d'emergència d'última hora. La 
pròpia contrapart a Sierra Leone dóna 15.000€. Proposa donar 10.000€ a cada 
ajut d'emergència. La condició indispensable és justificar a posteriori l'ajut. 
S'aprova per unanimitat del consell.

1. Valoració dia del refugiat i quinzena solidària
2. El Sr. Bargalló explica que és el moment de fer la valoració un cop 

passat l'estiu, fa el resum de les activitats que es van fer:
3. - Al concurs de mòbil per a joves, no s'hi va presentar ningú. 
4. - Pel que fa a l'acte institucional dels nens sahrauís va ser molt emotiu i la 

Sra. Jeanette Porter hi va actuar amb una cançó especial dedicada als 
sahrauís. L'Ajuntament sempre ha donat suport a les mocions que donen 
suport al Sàhara. 



5. - Als contes quitxés, hi havia diferents edats però hi va haver una mica de 
dispersió i el format era una mica complicat. 

6. - Pel que fa al cinema a la fresca, la pel·lícula 'Descalç sobre la terra 
vermella', es va traslladar a la pl. Església on hi havia 100 persones a 
sopar i va venir el director, en Francesc Escribano, el fet d'estar en un lloc 
on hi havia gent va contribuir a l'èxit de públic.

7. - La xerrada d'Equalmón també es va omplir.
8. El Sr. Adrover diu que ja se sap que sempre són els de sempre. Tot i que 

s'havia canviat el format enguany.
9. La Sra. Arriaga continua dient que no interessa la cooperació a Sant 

Sadurní d'Anoia.
10. El Sr. Junyent diu que la Maria Pareja li ha donat la valoració, 

l'organització bé, l'activitat infantil del refugiat va ser fluixa, i el vídeo 
massa llarg. Demana que potser es pot fer un eix transversal i anar a les 
escoles a fer activitats.

11. El Sr. Adrover diu que Amnistia ofereix temes dels drets humans, però a 
les escoles és molt difícil entrar-hi.

12. El Sr. Junyent diu que potser per la conjuntura i les retallades és més 
difícil entrar-hi.

13. El Sr. Martinez diu que potser es pot entrar a través de les AMPA, oferint a 
l'alumnat alguna cosa que trobin propera  i interessant. Per exemple van 
oferir a l'alumnat saber com jugaven els nens a Moçambic.

14. El Sr. Junyent diu que enguany començaran activitats amb infants ja que 
s'han fet intercanvis amb mestres del Penedès i s'han creat clubs dels 
DDHH i estan fent xarxa de clubs dels DDHH, aleshores alumnes d'aquí 
es posaran en contacte amb alumnes d'allà i faran intercanvi amb 
webcams, etc.

15. El Sr. Martínez diu que potser pensant activitats amb temps es podria 
entrar a les escoles i fer una cloenda interessant.

16. El Sr. Bargalló diu que enguany s'ha canviat la quinzena al bon temps, per 
tant la gent surt i et pot trobar. També és interessant perquè el dia del 
refugiat permet fer una activitat conjunta del Consell, potser si hi ha poca 
gent de fora, però al menys un cop a l'any la gent del consell sopa i es 
troba i això és positiu. La valoració des de la regidoria és positiva, si es 
fessin menys activitats igualment es necessita quòrum per a cada 
activitat. El debat de la ràdio va ser interessant i es va difondre a tota la 
població. Tot i això cal dir que la quinzena i el dia del refugiat es va fer a 
mig curs. Ara cal que d'aquí a desembre es pensi com es pot fer la difusió 
dels projectes i les activitats fins a final d'any de cada entitat.



17. La Sra. Arriaga diu que no ho sap de moment ja que encara no tenen el 
projecte.

18. El Sr. Adrover diu que tenen l'exposició  '50 anys d'Aminstia Internacional' 
a la capella de Vilafranca, faran la xerrada Stop Tortura amb la Maria 
Cañadas i el dia 8 hi haurà una xerrada de MSF sobre salut a l'Àfrica amb 
la malària i l'Ébola i per acabar al desembre la lectura dels DDHH. També 
faran una xerrada sobre avortament al claustre conjuntament amb 
Equalmón. A Gelida també faran la xerrada Stop tortura.

19. El Sr. Domenech comenta que també es farà el sopar solidari de Mans 
Unides al novembre.

20. El Sr. Junyent comenta que segueixen amb l'intercanvi de mestres, ho 
faran a secundària i per primer cop a través del centre de recursos ho 
faran en horari lectiu. També tenen el projecte de cooperatives de dones i 
han fet un vídeo de sensibilització. Pel 25 de novembre i el 8 de març 
també realitzen activitats.

21. El Sr. Martinez comenta que estan a la Mercè, a la puríssima de Sant Boi 
de Llobregat i a la via solidària de Hewlett Packard.

22. El Sr. Bargalló explica que hi ha previst un taller ràdio al Centre Vilarnau i 
tallers a les escoles, però apart es pot plantejar el concurs de mòbil als 
instituts, continuar amb la lectura dels DDHH i que un any més es 
col·labora amb el festival KO&Digital. També explica que l'any passat 
l'entitat d'Amèrica del Sud, Alba Sud de desenvolupament del turisme van 
estar a la nostra vila per veure com es pot promocionar, en el seu cas, el 
cafè, així van demanar de poder fer unes jornades de formació a Costa 
Rica. també hi ha el Sr.Miquel Àngel Herrero al projecte, i arrel d'això el 
director tècnic del CIC Fassina se'n va a Costa Rica en un projecte 
aprovat per la Diputació.

23.

24. Termini convocatòria  ajuts a projectes de cooperació al 
desenvolupament

25. El Sr. Bargalló recorda que el termini per a presentar-los finalitza el 
dijous 25 de novembre. 

26.

27. Precs i preguntes.
El Sr. Bargalló llegeix les bases reguladores per a la convocatòria d'ajuts a 
projectes de cooperació i diu que sembla ser que Amizade compleix les bases 
perquè van entrar la sol·licitud de formar part del Consell al novembre de 2013, 
estan registrats com a entitat del municipi, va estar present a la quinzena 
solidària de 2013 i al dia del refugiat 2014 i pot presentar projecte si els 
membres del consell no hi tenen  objecció.



S'aprova per unanimitat.
1.

2. S'acaba la reunió a les 20.30h.


